
 

ACTA DE LA REUNIÓ DE LA COMISSIÓ DE SOLIDARITAT I COOPERACIÓ. 

24 de maig de 2022 

Hora : 19h 

Lloc : Servei d’Igualtat, Solidaritat i Cooperació, plaça Penedès, 3, 2a planta. 
 
Ordre del dia:  
 

1. Aprovació de l’acta anterior 
2. Avaluació del Projecte Reacciona. Conèixer quina valoració en fa cada entitat que hi ha 

participat, tal pel que fa a al treball realitzat en el Centre Educatiu, Gala de presentació i 
com aquest curt pot impactar en l’entitat. Aspectes a millorar del projecte. 

3. Dia de les persones refugiades 

• Campanya 3690: Un món de camps. Campanya conjunta pel 20J. 

• Proposta d’organitzar un acte obert a la ciutadania el dilluns 20 J 

• Projecció d’un documental: “L’última cinta des de Bòsnia” 
 

4. Torn obert de paraules 
 
Assisteixen : 
 

Toni Alsina Sindicalistes Solidaris 

Joan Parra Amnistia Internacional 

Quicke Galardi Representació del Grup Municipal VEC 

Francesc Rodriguez AL KARIA 

Bernat Garcia Fundació Pau i Solidaritat 

Isabel Gimenez Grup 3r món- Mans Unides 

Montse Arroyo Presidenta de la Comissió- PSC 

Teresa Planas Tècnica Solidaritat i Cooperació 

 
Excusen la seva assistència: 
 

Marissa Martí Fundació Vicenç Ferrer 

Jaume Canals Entrepobles 

 
Absents: 
 

Abdelmarek Erraghioui PSC 

Aleix Rodríguez CUP 

Tomas Vidal Ciutadans 

Georgina Corina ERC 

Mireia Contreras Creu Roja Alt Penedès 

Teresa Baqués Amics de Puerto Cabezas 

Francisco Martín IPA Rescue 

 
 
 



 

Montse Arroyo, presidenta de la Comissió de Solidaritat i Cooperació obre la sessió saludant 

a les persones presents a la reunió. 

 

1. Aprovació de l’acta anterior. 

Donat que s’ha enviat molt tard l’acta de la reunió passada, s’acorda que cada persona la 

revisarà i si no hi ha cap modificació a 7 de juny s’aprovarà. 

 

2. Avaluació del Projecte Reacciona. Conèixer quina valoració en fa cada entitat que hi 
ha participat, tal pel que fa a al treball realitzat en el Centre Educatiu, Gala de 
presentació i com aquest curt pot impactar en l’entitat. Aspectes a millorar del 
projecte. 

 

Montse Arroyo en relació al projecte Reacciona, vol conèixer la valoració que cada entitat fa 

en relació a la participació en aquest projecte. Així mateix Montse Arroyo enceta la roda de 

valoracions del projecte Reacciona destacant la participació de les joves i dels joves, així com 

també tot el que es refereix a l’aspecte organitzatiu del dia de la Gala i a la dinamització del 

tallers a càrrec de l’educador Jaume Fargas. Així mateix valora el contingut dels curts, fruit del 

treball de sensibilització que heu fet des de les entitats en els diferents Centres Educatius. 

Així mateix degut a aquesta valoració, ja tenim acordat per aquest proper curs 2022-2023 un 

nou projecte REACCIONA als 9 Centres de Secundària de Vilafranca. 

 

Montse Arroyo explica l’anècdota de que quan van acabar l’exposició dels curts, va preguntar 

a qui li agradaria fer cooperació i van sortir tres joves que van mostrar interès en poder 

realitzar alguna experiència de Cooperació, amb l’entitat que sigui; si més no van dir que hi 

estaven interessats. 

 

Quike Galardi, valora aquest fet en que és una mostra de que el missatge ha arribat als joves i 

aquest els ha interpel·lat, per tant valora aquest projecte com a molt enriquidor i positiu pels 

joves. 

 

Es reparteix a les persones que assisteixen a la reunió un díptic que es va editar on hi ha tots 

els curts en format QR, des d’on es poden descarregar: també hi ha el curt que es va realitzar 

el curs 20-21. 

 

Montse Arroyo demana als membres de la Comissió la seva valoració respecte al projecte 

REACCIONA: la seva participació en el Centre Educatiu, si l’alumnat s’interessava per la tasca 

de l’Ongé, la realització/gravació del curt, donat que cada alumne tenia alguna 

responsabilitat. 

 

Toni Alsina de Sindicalistes Solidaris, expressa que es va sentir molt sorprès de com van 

respondre els alumnes. Així mateix van saber copsar la realitat del projecte de la seva entitat i 

van mostrar molt d’interès. L’entitat es mostra molt contenta i satisfeta. 

 



 

 

Fran Rodriguez d’Alkària també valora molt a positiu aquest projecte tan des del punt de vista 

de l’entitat com des del punt de vista de docent. És una modalitat de projecte que fomenta la 

participació de l’alumnat i els apropa d’una manera vivencial a la cooperació. 

 

Bernat Garcia comenta que ell no hi va poder assistir en directe a l’acte, que va venir un 

representat de la seva entitat, Fundació Pau i Solidaritat, i explica que hi van participar 

alumnat de 2n ESO i que van saber explicar molt bé la realitat de 4 menors que viuen al Líban i 

són víctimes de l’explotació infantil, laboral, que ho van explicar molt bé, posant-hi molta 

il·lusió i passió.  Destaca l’objectiu de la conscienciació d’altres realitats que té aquest 

projecte. 

 

Isabel Giménez de Mans Unides comenta que posa un excel·lent de nota. Així mateix expressa 

que li va agradar molt que les temàtiques fossin tan variades i també el contingut de les 

mateixes, fins-hi-tot molt profitós per les persones de la Comissió. També Maribel pregunta si 

aquest projecte solament té projecció a Vilafranca? Isabel planteja que potser aquest projecte 

podria tenir una projecció més enllà de Vilafranca...Pregunta si es fa aquest projecte en alguna 

altra població propera a Vilafranca? 

 

Montse Arroyo: explica que la idea que es té des d’aquí es treballi amb les onegés de 

Vilafranca i el producte resultat del projecte= curt, és un material per a la pròpia entitat que el 

pot utilitzar per fer difusió de l’entitat. 

Apunta la proposta de poder-nos posar amb Vilafranca Televisió per tal de poder establir uns 

passis d’aquests curts, així com també poder-los projectar en sessions del Cine Club. 

 

Teresa Planas comenta que a Sant Pere de Ribes i a Vilanova realitzen també el projecte 

Reacciona en algun Institut. 

 

Quike Galardi veu que aquest projecte permet entrar en els Centres Educatius per tal de 

poder treballar els objectius relacionats amb la Cooperació i la Solidaritat. 

 

Montse Arroyo explica que a l’inici de la seva incorporació a la regidoria s’havia fet algun 

projecte semblant, però no va acabar de funcionar: potser tenia a veure amb la persona 

dinamitzadora. En aquest moment hi havia el Fernando de León com a tècnic de Cooperació, i 

es va decidir que es deixava de programar el projecte, hi havia dificultat per contactar amb els 

Centres Educatius. Per aquest motiu es va deixar de fer. 

 

 

 

 

 

 

 



 

3. Dia de les persones refugiades 

• Campanya 3690: Un món de camps. Campanya conjunta pel 20J. 

• Proposta d’organitzar un acte obert a la ciutadania el dilluns 20 J 

• Projecció d’un documental: “L’última cinta des de Bòsnia” 

 

Montse Arroyo demana la implicació de totes les persones membres de la Comissió de 

Solidaritat per tal de poder participar en aquesta campanya donada la situació actual de la 

guerra a Ucraïna, guerra que ha generat moltes persones refugiades. Així mateix recorda que 

hi ha moltes altres guerres al mon, com ara la de Síria, que han provocat que milions de 

persones estiguin malvivint en camps de refugiats arreu del món. 

 

Teresa Planas: Explica la campanya, Siguem refugi. Per un món sense camps. Es una 

campanya que vol apropar a la ciutadania la realitat de diversos camps de refugiats formals i 

informals del mon; posar en valor el paper del municipalisme en matèria de refugi; interpel·lar 

a la població i generar reflexió. 

Hem fet la tria de tres camps que volen mostrar una petita pinzellada de la realitat que viuen 

les persones en aquests camps. 

El lloc que està previst realitzar l’exposició, és a la plaça de la vila el mateix dilluns 20 de juny a 

la tarda, una mica abans de realitzar la lectura del manifest. 

Es vol que es realitzi un acte conjunt a les diferents poblacions que ha acollit treballar en 

aquesta campanya. 

 

Es demana la implicació de les diferents persones que foment part de la Comissió en aquesta 

proposta, sobretot a l’hora de la lectura del manifest. 

 

Es demana l’opinió en relació a aquesta proposta i s’obre un torn de reflexions compartides. 

 

S’acorda: 

• Demanar poder instal·lar l’exposició el dilluns 20 de juny al matí, per tal de facilitar la 

visitar per part d’algun Centre Educatiu que hi desitgi, 

• Possibilitat de poder aquesta exposició amb itinerància als Centres Educatius. 

• Facilitar a les entitats un programa on s’informi d’aquesta campanya i dels actes que 

s’hi realitzaran. 

• També es demana que si hi ha alguna entitat que fa alguna activitat en relació a aquest 

dia, ens ho faci saber per tal de poder-ho incorporar en el cartell informatiu. 

• Queda pendent l’acció al carrer. 

 

 

Quike Galardi pregunta quants plafons formen part de l’exposició? Al mateix temps que 

valora el que pugui estar posada l’exposició durant tot el dia per tal de facilitar-ne la 

visualització. 

Teresa Planas respon que uns 13 plafons de diferents mides. 



 

Isabel Gimenez pregunta si la lectura del manifest la farà una persona refugiada. 

Montse Arroyo explica que estem buscant la persona que pugui fer la lectura del manifest, 

donat que ha de ser refugiada en relació als Drets Humans. 

També es demana a la Comissió que si coneixen alguna persona per llegir el manifest ens facin 

arribar la proposta. 

 

En relació a la projecció L’última cinta des de Bòsnia, guió d’Albert Solé, es va estrenar l’agost 

de 2020 al Sarajevo Film Festival i explica la història de la Sifa Suljic que va arribar a Sant 

Celoni com a refugiada, fa ara 27 anys, gràcies a la mobilització solidària que es va produir a 

Catalunya durant la guerra de Bòsnia. 

 

La projecció es realitzarà el divendres 17 de juny a les 19 h amb la participació de Joan Salicrú, 

periodista i la protagonista Sifa. 

  

4. Torn obert de paraules: 
Montse Arroyo explica que es tornarà a convocar la Comissió, donat que hi ha pendent la 

resolució de la Convocatòria de projectes de 2022. Així mateix comenta que es farà la 

convocatòria sense respectar els dies, per tal de poder fer arribar la resolució a cada entitat. 

 

Teresa Planas recorda la proposta FICAC (Festival Itinerant de Cinemes Africans de 

Catalunya) 

L’objectiu general d’aquest festival és contribuir a la construcció d’una societat catalana 

antiracista, intercultural i cohesionada utilitzant el cinema i la cultura com una eina de 

transformació social i apropant a l’audiència les cinematografies africanes per trencar 

prejudicis. Podrem realitzar 3 projeccions de cada eix del festival. 

 

Aquesta proposta pot facilitar poder recuperar la Mostra de Films Solidaris per incorporar 

també altres propostes de les entitats i onegés que forment part de la Comissió de Solidaritat i 

Cooperació. Així mateix també pot ser una proposta que es pugui incorporar en l’edició de 

tardor de Ciutats Defensores, que serà del 3 a l’11 d’octubre. 

 

Montse Arroyo demana més participació de les entitats en les accions que conjuntament 

s’organitzin des de la Comissió de Solidaritat i Cooperació; sobretot fa referència a la darrera 

edició de primavera de Ciutats Defensores on hi va haver molt poca participació, sobretot en 

la xerrada de la Morena Herrera que es va realitzar a la Nau. 

 

Montse recorda que en l’edició de primavera de Ciutats Defensores vam tenir a dues 

defensores, una de les quals va anar a realitzar un parell de xerrades, a Sant Ramon i a 

l’Institut Milà i Fontanals, una vegada més els Centres Educatius ens van obrir les seves portes 

i ens ho van facilitar en la mesura del possible, atenent que han de modificar la seva 

programació curricular per tal de poder incorporar aquests projectes. 

 



 

Fran Rodriguez d’Alkària explica les APS, que és la manera de poder entrar en el currículum 

sense alterar la programació del centre. 

Les APS està dins del currículum i l’alumnat està obligat a realitzar-les.  

Fran encoratja a fer una formació per tal de cada onegé pugui tenir la seva APS per tal de 

poder treballar-ho en els Centres Educatius. Per  poder fer aquesta formació concreta, ofereix 

el contacte d’un professor, Fèlix Crespo, que la podria assumir; acordem que ens hi posarem 

en contacte. 

 

Quike Galardi posa en valor l’oferta formativa que s’ofereix per mitjà del catàleg PIDCES. 

 

Montse Arroyo comenta en relació al manifest pel 20 de juny, la possibilitat de poder llegir el 

manifest del Fons Català de Cooperació donat que recollirà totes les particularitats de tots el 

Ajuntaments que en formen part. 

 

S’obre un debat i es decideix: que s’enviarà el manifest del Fons Català per tal de poder-lo 

revisar i concretarem. 

 

Joan Parra explica com estan els contactes en relació al Memorial Arcadi Oliveras. 

En aquest moment tenen el contacte i han pogut parlar amb el fill de l’Arcadi. Així mateix 

aquesta proposta d’acte ho han treballat junt amb la Marissa de la Fundació Vicenç Ferrer i 

Jaume d’Entrepobles. 

La proposta d’acte és establir un diàleg entre dues o tres persones; havien pensat amb la 

Gabriela Serra, una activista d’Entrepobles; així mateix un expert en el desarmament i cultura 

de pau, pacifisme i algú de la família. 

Una data possibles seria el dimarts 25 d’octubre. 

Joan Parra demana si des del Servei es coneix alguna persona per poder dinamitzar la taula de 

les persones participants. També es demana on es podria realitzar l’acte, a quin espai; cal 

parlar-ne en funció de les persones que puguin assistir a l’acte. S’acorda que ho parlaran i 

veurem on es pot realitzar l’acte. 

 

Toni Alsina, de Sindicalistes Solidaris, explica que hi ha a la Biblioteca Torres i Bages, 

l’exposició sobre l’Abecedari Solidari i convida a anar-la a veure. Hi és fins a finals de mes. 

 

Joan Parra explica que intentaran fer una webinar amb l’autora del llibre: Quin mató a Berta 

Cáceres. Ja ens passaran més informació. 

 

Teresa Planas, pregunta a les persones assistents si hi ha més qüestions, dubtes o 

suggeriments a aportar per a les persones assistents, sense cap altre tema a tractar, s’aixeca la 

sessió a les 20.30 h, de la qual com a secretària de la comissió estenc aquesta acta. 
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